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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

ثروت های بادآورده
همچنان در امان از مالیات

سرویس سیاسی –
روزنامه های اصلاح طلب در شماره دیروز، اهم مطالب خود را به معرفی سوداگران بازار ارز و کاهش قیمت ارز و اظهارات 
وزیر امور خارجه در گفت وگو با رسانه ها در نیویورک اختصاص دادند. همچنین دیدار سردار سلیمانی با پوتین در مسکو، 
تقابل کنگره با ترامپ در پی یک توییت نژادپرستانه و  اشاره به فرار بزرگ مالیاتی از دیگر محورهای روزنامه های اعلام شده بود.
روزنامه دنیای اقتصاد روز گذشته در مطلبی درباره طرح پیشنهادي اخیر سازمان برنامه و بودجه تحت عنوان »چارچوب 
کلي اصلاح ساختاري بودجه با رویکرد قطع وابستگي بودجه به نفت«، نوشت: »متأسفانه برنامه دولت، نسبت به مالیات 
صرفا به مثابه ابزار درآمدزایي نگاه مي کند؛ درحالي که مالیات، بیشتر از ابزار کسب درآمد، سازوکاري براي تنظیم گري و 
ایجاد شفافیت در اقتصاد است. در نظر گرفتن این رویکرد، پیشنهادهاي دیگر و اصلاحات متفاوتي را نیز به ارمغان خواهد 
آورد. طرح مالیات با نرخ صفر درصد بر سپرده ها و تراکنش هاي بانکي، معاملات ارز و طلا از موارد شفاف سازي است که 
در طرح حاضر مورد غفلت قرارگرفته است. ضمن اینکه نگرش جامعي در طرح »مالیات بر عایدي سرمایه« دیده نمي شود 

و اثري هم از مالیات بر ثروت هاي بادآورده نیست.«
وضع موجود حاصل سوءمدیریت است نه تحریم

روزنامه ابتکار روز گذشته در گزارشی اقتصادی با عنوان »در جست وجوی راه نجات اقتصاد« نوشت: »افزایش قیمت 
کالای اساسی، افزایش نرخ اجاره بها، شوک در بازار خودرو، رکود نفس گیر بازار مسکن و نوسان در بازار ارز از جمله مسائلی 
اســت که اقتصاد کشــور با آن دست و پنجه نرم می کند. زمانی هم که علت را جویا می شویم تنها شرایط تحریم را دلیل 
آشفتگی های اخیر می دانند. البته که تحریم دلیل مهمی برای وضع موجود بوده و ما شاهد هستیم که چگونه دست به گریبان 
اقتصاد کشور شده است اما به گفته برخی از کارشناسان نوع عملکرد عده ای از مسئولان در هر زمینه بی تاثیر نبوده و با 

اصلاح نوع عملکردها می توان قدم هایی را به جلو برداشت.
این روزنامه در ادامه همچنین تصریح کرد: »اقتصاد در ایران روزهای خاصی را پشت سر می گذارد و وقتی از روزهای 
آتی سخن به میان می آید صاحب نظران ترجیح می دهند که پیش بینی نداشته باشند چراکه شرایط را متفاوت از گذشته 
می بینند و معتقدند که ممکن است هر لحظه اقتصاد واکنشی معکوس به پیش بینی ها از خود نشان دهد. به نظر می رسد 
که اینگونه تصور از سوی آنها کاملا درست باشد چراکه در این مدت شاهد بودیم هر زمان صحبت از تغییرات و یا افزایش 
و کاهش قیمت در بازارهای مختلف به میان می آمد بازارها رفتاری متفاوت نشان می دادند و این مسئله خود باعث به وجود 

آمدن جو روانی می شد و وضعیت اقتصاد را بیش از پیش آشفته می کرد.«
اذعان این روزنامه اصلاح طلب در حالی است که برخی مسئولان در تلاش هستند تا تمام مشکلات داخلی اقتصاد را به 
تحریم ها گره بزنند. چندی پیش رئیس مرکز تجارت جهانی نیز اذعان کرده بود که بیش از ۸۰ درصد مشکلات ما نشأت 

گرفته از سیاست های غلط دولت و عملکرد نادرست مدیران است.
البته خطاب به این روزنامه حامی دولت نیز باید گفت، بخشی از نابسامانی اقتصادی موجود و فشار تورمی بر مردم، 
محصول سیاست بازی برخی از همین روزنامه های زنجیره ای نظیر شماست که در ازای برخی حمایت های ویژه، تبدیل به 

بزک کننده برجام شدید و نسخه بی عملی و بی تدبیری اقتصادی و منتظر برجام نشستن را تأیید کردید.
روزنامه اصلاح طلب: خام فروشی نفت خیلی هم خوب است

روزنامه آفتاب یزد که این روزها کاملا بوی نفت گرفته به صورت وکیل مدافع وزارت نفت درآمده و کار هجمه رسانه ای 
و انگاره سازی علیه منتقدان سیاست های وزارت نفت را بر عهده دارد. یکی از شیوه هایی که این روزها مرسوم شده این است 

که برای ترور شخصیت منتقدان تلاش می شود تا آنها را به بابک زنجانی پیوند بزنند.
دیروز هم آفتاب یزد تنها در صفحه نخست خود دو مطلب را به وزارت نفت اختصاص داد. این روزنامه برای تیتر یک 
خود این جمله را انتخاب کرده بود: »زنگنه جنگ را با زنجانی ها آغاز کرده است« متن زیر تیتر که به رپرتاژ آگهی شبیه 
است در راستای تلقین این نکات به مخاطب است که عده ای هستند که می خواهند بی ضابطه به این پول ]درآمدهای نفتی[ 
دسترسی داشته باشند اما زنگنه یک تنه در برابر همه آنها ایستاده و اجازه این کار را به آنها نمی دهد و همین عاملی شده 

تا آنها به خصومت و دشمنی روی آورند و احتمالا به نقد سیاست های وزارت نفت و اقدامات وزیر بپردازند!!
سرمقاله شماره دیروز آفتاب یزد هم در همین جهت است. در این سرمقاله که با عنوان »آدرس غلط دادن در شرایط 
تحریم« منتشــر شــده نکته قابل تاملی دیده می شود. نویسنده به همان سبک و سیاق ابتدا به منتقدان هجوم می برد و 
می نویسد: مد جدید این روزهای کسانی که خارج از نفت می خواهند برای نفت نسخه بپیچند این است خام فروشی نکنید!«
نویسنده به نکته ای به این وضوح که مورد تایید همه مردم و آحاد جامعه است )پرهیز از خام فروشی( تشکیک وارد 
می کند، نکته ای که احتمالا در تمام کره خاکی فقط روزنامه آفتاب یزد و سرمقاله نویس آن به مخالفت با آن می پردازند. همین 
نکته نشان می دهد که آقای زنگنه و سیاست های وزارت نفت چقدر بر مسیر صلاح و صواب هستند و منتقدان چه میزان.
اوج اندیشه سطحی و خام دستانه نویسنده آنجا نمود دارد که در توجیه خوب بودن خام فروشی می گوید: »یک سؤال 
مهم که عموم منتقدان پاسخی به آن ندارند این است که آیا فروش و صادرات نفت خام، یک قدرت نیست؟... خام فروشی 
نفت به عربســتان قدرت تاثیرگذاری در معادلات بین المللی را داده اســت. یا همین خام فروشی نفت است که قدرتی به 
آمریکا داده که به پشتوانه نفت شیل و ذخایر قدرتمند نفتش– که سال های زیادی هم پایدار نخواهد بود– فعلا به راحتی 

هر کمبودی را در بازار نفت جبران می کند]!![«
تصور کنید این روزنامه طیف موسوم به اصلاح طلب به کارگزاران و مدیران چه پیشنهادی می دهد و دلایلش برای این 
پیشنهاد چیست. یک بشکه نفت با چه قیمتی فروخته می شود و معادل همان یک بشکه بنزین چه قیمتی دارد؟ آیا اگر 
کشورمان به جای بازار نفت خام بازار بنزین را در اختیار داشته باشد این قدرت نیست؟ یا بازار فراورده های دیگر.این روزنامه 

زنجیره ای نمونه ای از تفکر اصلاح طلبی است که اکنون مدیریت کشور را در سطوح مختلف در اختیار دارد. 
این که می گفتند برجام مشکلات اقتصادی را رفع می کند، نظری افراطی بود!

روزنامه آرمان در یادداشتی با عنوان »برجام مهر تاییدی بر حقانیت ایران بود« به قلم »رامین مهمان پرست« سخنگوی 
اسبق وزارت خارجه نوشت:»عده ای معتقد بودند که برجام تمام مشکلات کشور را حل می کند. همچنین دیدی افراطی 
نسبت به دستاوردهای برجام داشتند. شاید انتظاراتی که در بخشی از مردم ایجاد شد این بود که آنها معتقد بودند همه 

مشکلات کشور با این توافق قابل حل است. همگان دیدند که این فرضیه صحیح نبود«.
مهمان پرست در ادامه نوشت: »برجام فرصت هایی را در فضای دیپلماسی عمومی برای کشورمان فراهم کرد. برجام در 
بعد اقتصادی دستاوردهای کم رنگی داشت. اما توافق هسته ای در ازهم پاشیدن اتحاد و انسجامی که میان مخالفان ایران 
به وجود آمده بود به خصوص میان آمریکا و اروپا نقش جدی داشت. توافق هسته ای فضایی برای اثبات حقانیت ایران ایجاد 
کرد که دستاورد ارزشمندی برای کشور بود«. این روزنامه زنجیره ای تصریح کرده است که گره زدن مشکلات معیشتی مردم 
به برجام، دیدگاهی افراطی بوده است؛ اما به ترویج کنندگان این دیدگاه غلط هیچ  اشاره ای نکرده است.دولتمردان و رسانه های 
زنجیره ای و فعالین مدعی اصلاحات در ســال های گذشــته همه امور کشور حتی آب خوردن مردم را به مذاکره و توافق و 
سپس برجام گره زده و مدعی شدند که با برجام تمامی مشکلات کشور از جمله گرانی، بیکاری و رکود رفع می شود.اما در 
نهایت علی رغم بتن ریزی در صنعت هسته ای، سفره مردم کوچک شد. حالا این طیف بعد از شش سال فرصت سوزی و پس 

از خسارت محض برجام، تازه به این نتیجه رسیده که گره زدن معیشت مردم به سیاست خارجی،دیدگاهی افراطی است.
این روزنامه زنجیره ای، اثبات حقانیت ایران را دستاورد برجام جا زده است. در روزهای گذشته نیز روحانی در اظهارنظری 
تأمل برانگیز گفته بود که برجام پیروزی اخلاقی ایران در تاریخ بود! سؤال این است که آیا ما آن همه امتیاز نقد دادیم که 

کاپِ اخلاق برجام را بگیریم؟!

در چهلمین سالگرد انقلاب اسلامی ازیک سو باید در مقابل دشمنان نظام، 
پیروزی این انقلاب و موفقیت ها و  پیشرفت هایش را تبیین کرد و نشان داد 
که این پیروزی های دشمن کورکن به برکت انقلاب به دست آمده است، اما از 
سوی دیگر لازم است که اهداف انقلاب دائما یادآوری شود و ببینیم نسبت به 
تحقق اهدافی که مردم برای آن جانفشانی کرده اند، تا چه حد موفق بوده ایم 
و آسیب ها و کمبودهای آن، چه بوده است تا در صدد رفع آنها برآییم. بخش 
اول را باید به رخ دشمنان انقلاب بکشیم، اما بخش دوم باید به خوبی مورد 

توجه و رصد خودمان قرار بگیرد.
انگیزه های شروع انقلاب اسلامی

 هرچقدر با دستاوردها و کمبودها بیشتر آشنا باشیم، بهتر می توانیم به 
تقویت انقلاب کمک کنیم. انقلابی که حرکت آن به دســت مبارک حضرت 
امام)ره( آغاز شــد، دو دلیل داشت؛ یکی وجود کمبودهای عادی جامعه که 
نظام دست نشــانده، وابسته، خودکامه و نوکر اجانب، سبب آن بود و تنها به 
دستور اربابان خود عمل می کرد؛ برخی سیاسیون و حتی علما برای رفع این 
کمبودها معتقد بودند که شاه فقط سلطنت کند و دولت ملی بر سرکار آمده 

و طبق قانون اساسی عمل کند! این امر شعار ملی گرایان بود.
دلیل دوم حرکت امام)ره( برای ایجاد نهضت اسلامی و انقلاب، کمبودهای 
معنوی جامعه بود، مصدق نیز به نوعی خواهان انقلاب بود و آن را شروع نیز 
کرد؛ اما سؤال این است که فرق امام)ره( و دکتر مصدق در چیست؟ حقیقت 
این است که امام)ره( حتی با ملی گرایانی که صادق بوده و واقعا دنبال اصلاح 
بودند، تفاوت داشتند؛ ملی گرایان تنها به کمبودهای مادی و اقتصادی توجه 
می کردند! اما دغدغه امام )ره( بیشــتر ضعف های دینی و معنوی جامعه بود؛ 
از روز اول که می گفت اســلام در خطر است تا روزهای آخر که واژه اسلام و 
خداوند تبارک و تعالی از دهانش نمی افتاد، همیشه دغدغه اسلام را داشت؛ 
وقتی می خواست اوج دغدغه خود را منتقل کنند، می فرمود: من برای اسلام 

احساس خطر می کنم!
امام)ره( برای احیای دین قیام کرد تا در سایه آن، دنیای مردم نیز تأمین 
شود. برای این انقلاب، امام)ره( و یاران فداکارش سختی های زیادی کشیدند، 
حال که ما در چهل سالگی انقلاب قرار داریم، بهتر است بررسی کنیم تا چه حد 
به اهداف انقلاب نزدیک شده ایم؟ آیا به آنچه امام)ره( می خواست رسیده ایم یا 
خیر؟ اگر نرسیده ایم، چه ضعف هایی داشته ایم و چگونه باید آنها را جبران کنیم؟
بعد از انقلاب، طبیعتا قرار نیست در مدت کوتاهی همه ضعف های گذشته 
جبران شود؛ از این رو امام )ره( قصد انجام کارهای اساسی در دو بخش را داشت؛ 
یکی عوامل فساد را تغییر دهد؛ یعنی ساختارها وجود داشته باشند، اما افراد 
فاسد یا فسادهای موجود در آن را اصلاح کند؛ دیگر اینکه برای سعادت حقیقی 
و جاودانی مردم زمینه سازی کند. طبیعتا نهادهایی برای ساماندهی این امر 
وجود نداشــت و اساسا تفکر مردم این بود که دین به سیاست ربطی ندارد و 

منحصر در امور فردی مانند نماز و روزه است.
امام )ره( این مســئله را تبیین کرد که اسلام برای همه شئون اجتماعی 
برنامه دارد، نهادهای جدیدی باید تأسیس می شد تا متصدی امور معنوی باشد 
و وظیفه اش اصلاح فکر و باورهای مردم باشد؛ البته این  نهادها می بایست به 
صورت رســمی وجود داشته باشد. شاید به صورت غیررسمی قبل از انقلاب 
نیز وجود داشت و وجود همین ها باعث شد تا افرادی تربیت شوند که آماده 

فداکاری و دادن جان در راه خدا باشند.
بسیج قدرت های دنیا برای سرکوب انقلاب

 تمــام قدرت های دنیا علی رغم وجود اختلافاتی که با هم دارند، برای از 
بین بردن انقلاب اسلامی، هم پیمان شده اند، همه کشورها، در جنگ با ایران 
به صدام کمک کردند! از چین و شوروی گرفته تا آمریکا و کشورهای غربی! 
آنها عاشق صدام نبودند، بلکه دشمن ایران اسلامی بودند و هم سلاح و پول 

به صدام می دادند و هم در مجامع بین المللی از او دفاع می کردند.
جنگ همه کشورهای دنیا با نظام نوپای کشور، سال ها طول کشید و تمام 
شئون و افراد جامعه را تحت تأثیر قرار خود  داد،آنها مطمئن بودند که با این 
جنگ، حداکثر تا یکی دو سال نظام اسلامی را نابود می کنند؛ اما با اراده الهی، 
بعد از ۸ سال جنگ، ایران سربلند از میدان بیرون آمد و روزبه روز تقویت شد؛ 
البته هم از نظر نیروهای انســانی و هم از نظر ویرانی  زیرساخت ها و امکانات 

کشور هزینه های بسیاری دادیم.
بر اســاس عوامل ظاهری، ایران با این همه خسارت و ویرانی، محکوم به 
نابودی بود؛ دشمنان نیز موذیانه منتظر رحلت امام)ره( بودند تا بتوانند نظام 

را از بین ببرند. اما چیزی شبیه معجزه اتفاق افتاد.
حتی برخی سیاستمداران در همان زمان تحلیل می کردند و می گفتند: 
بعد از امام)ره( چیزی ازشعارهای امام)ره( باقی نمی ماند؛ نهایتا بعد از امام بتوان 
کاری کرد که ایران مانند لبنان )در آن زمان( شود. یکی از کسانی که چنین 
تحلیلی داشت، همین امروز یکی از مسئولیت های مهم را در کشور بر عهده دارد.
همان کشوری که نه تنها از خرید سلاح بلکه از خرید سیم خاردار برای 
دفاع از مردم مســتضعف خود محروم بود و در تحریم قرار داشــت، به جایی 
رسیده است که امروز وقتی آمریکا می خواهد رقیبی برای خود در دنیا و منطقه 
بیان کند، از ایران نام می برد و می گوید شکست آمریکا، پیروزی ایران است! 

البته این عزت، مرهون لطف خداوند است.
باید ارزیابی دقیقی داشته باشیم و ضعف ها، کمبودها و اشتباهات را جبران 
کنیم؛ مثلا  ویرانی های دفاع مقدس و از بین رفتن بسیاری از زیرساخت های 
کشور، سبب شد که توجه مسئولان بیشتر به جبران این خسارت ها جلب شود 
و فرصتی برای تقویت نهادی که برای دین تأسیس شد، باقی نماند و هدف 
امام )ره( در این زمینه به طور کامل، محقق نشد. چون نه بودجه بود و نه نیروی 
انسانی کافی! باید در طول دو نسل، نیرو برای آن ساخته می شد که هم فکر 
صحیح و هم مدیریت درست و هم ابزارها و تکنولوژی روز در دسترس باشد.

ضرورت کادرسازی برای آینده انقلاب
البته برخی جاها نیز اشتباهاتی رخ داد و کم کاری و غفلت صورت گرفت 
و نیروسازی برای آینده با برنامه دقیق و صحیح صورت نگرفت. اگر هوشیارانه تر 
عمل کرده بودیم، امروز نظام ما برای اینکه کسی را برای پستی تعیین کند، 

ایقدر در تنگنا نبود!
همین امروز چند نامزد ایده آل برای ریاست جمهوری کشور سراغ دارید؟ 
چاره ای نیست که بین افراد کسی را مدنظر قرار دهیم که نسبت به دیگران 
بهتر باشد، نه اینکه کامل و ایده آل باشد. این یعنی به فکر ساختن نیروی معتقد 
متخصص نبوده ایم. یکی از عوامل ضعف ما، همین غفلت بوده است و  جا دارد 
تا فرصت هست، این غفلت را جبران کنیم؛ البته اگر امروز شروع کنیم، 2۰ 

سال دیگر نتیجه خواهد داد.
امروز یکی از واجبات نیروهای فهیم، آگاه و دلسوز انقلاب این است که از 
همین امروز به فکر ساختن نیروهایی برای بیست سال آینده کشور باشند؛ هر 
چه این کار دیرتر انجام شود، به همان اندازه در نتیجه، تأخیر ایجاد می شود. 
الگوی این کار نیز همین نهاد عقیدتی سیاسی در سپاه پاسداران است. دین، 
دشمن شناسی، شناخت موقعیت های اجتماعی، جلوگیری از ورود نفوذی ها 
از جمله اموری اســت که این نهاد، تجربه ای حدود چهل سال برای آن دارد 
کــه باید این تجربه را با رفع نواقــص آن، تکمیل و تدوین کرده و در اختیار 

دیگران قرار دهد.
سخنرانی آیت الله مصباح یزدي )دام ظله( 
در دیدار با جمعی از مسئولان عقیدتی سیاسی حفاظت سپاه - قم 97/10/10 

زلال بصیرت روزهای  پنج شنبه منتشر می شود.

كادرسازی برای آینده انقلاب؛ 
یک ضرورت حتمی

سرویس سیاسی-
ناراحتی و عصبانیت دولتی ها از سریال 
پرمخاطب »گاندو« همچنان ادامه دارد و خبرها 
حاکی از آن است که دولت تدبیر در اقدامی 
تعجب برانگیز، بودجه سه ماهه دوم صداوسیما 

را قفل کرده است!
سریال خوش ســاخت »گاندو« یک مجموعه 
تلویزیونی با بن مایه قوی امنیتی سیاسی است که 
مخاطبان زیادی را پای تماشای رسانه ملی کشانده 
و فیلمنامه آن براساس مستندات و وقایع تاریخی و 
با موضوع پرونده جیسون رضائیان، جاسوس ایرانی 
ـ آمریکایی نوشته شــده و علاوه بر آن به موضوع 

آقازاده ها نیز پرداخته است.
پخش این مجموعه تلویزیونی از شــبکه سوم 
سیما که از 15 خرداد 9۸ آغاز شد، علیرغم استقبال 
گسترده از سوی مخاطبان، واکنش های تندی را از 
جانــب دولت، مدعیان اصلاحات و حامیان آنها به 
همراه داشت تاجایی که محمدباقر نوبخت سخنگوی 
دولت، حســام الدین آشنا مشــاور رئیس جمهور و 
محمدجواد ظریف وزیر خارجه به پخش این سریال 
واکنش نشان داده و در جلسه هیئت دولت نیز، تیغ 
نقد خود را بر گردن آن نهادند؛ واکنش هایی که البته 

هنوز هم ادامه دارد.
عصبانیت و ناراحتی دولتی ها 

از سریال گاندو
حسام الدین آشنا مشاور رئیس جمهور که بیش 
از دیگر مقامات دولتی به ســریال گاندو انتقاد کرد 
در توییتر خود نوشت: »دولت نه اجازه و نه پول دارد 
که سریال بسازد و صداوسیما هم پول ندارد سریال 
بسازد ولی گویا جای دیگری هست که برای تضعیف 
دولت هم پول فراوان دارد، هم مجوزها و مشوق های 
لازم را دریافت کرده است و هم می تواند صداوسیما را 
الزام به پخش کند. شما با گاندو، گنده نمی شوید.«
همچنین محمود واعظی، رئیس دفتر حسن 
روحانی هفته گذشــته در واکنش به قسمت های 
مربــوط به هیئت دولــت و وزارت امور خارجه در 
مصاحبه با شــبکه خبر با بیان اینکه »دولت حق 
دارد از این سریال شکایت کند«! گفت: »با وزارت 
خارجــه ای که امروز در خط مقدم جبهه مقابله با 
دشــمنان است در سریال گاندو برخورد بدی شده 
است و همچنین این اتفاق درباره وزارت اطلاعات 

کشور نیز افتاده است.«
رئیس دفتر رئیس جمهــوری از تذکر هیئت 

دولت به علی عسکری رئیس صداوسیما در جلسه 
امــروز خبر داد و گفت: در ســریال گاندو مطالب 
دروغ و تهمت بسیار زیاد است و دولت، مسئولین 
و بخش های مختلف این حق را دارند که شــکایت 

کرده و روشنگری کنند.
وی عنوان کرده بود: »در این ۳۰ شــب پخش 
سریال تلاش کردند یک عده مسئول انقلابی و ارزشی 
درست کنند و یک عده نفوذی و نفوذپذیر و نفوذپرور 

یا غربگرای وابسته به خارج به وجود آوردند«.
گفتنی است این واکنش ها از سوی دیگر مقامات 
دولتی و بسیاری از مدعیان اصلاحات ادامه یافت تا 
جایی که یک روزنامه زنجیره ای در یک روز- از تیتر و 
صفحه 1 تا آخرین صفحه اش- در ۸ مطلب به انتقاد 
صداوسیما پرداخت که اخبار و گزارش های مربوط به 
آنها در شماره های پیشین کیهان منتشر شده است.
تحریم مالی صداوسیما به خاطر گاندو

حالا بعد از گذشــت چند روز از جیغ هایی که 
»گاندو« درآورد، سید احسان قاضی زاده هاشمی، 
نماینده مجلس شورای اسلامی روز گذشته با انتشار 
توییتی در صفحه شخصی خود از صفر شدن کل 
بودجه سازمان صداوسیما در سه ماهه دوم سال از 
سوی دولت خبر داده و نوشته است: »امروز مطلع 
شدم دولت به دلیل پخش سریال گاندو کل بودجه 
سه ماهه دوم صداوسیما را صفر کرده است. ضمن 
پیگیری جدی این مســائل در شورای نظارت، آیا 
رئیس جمهور هنوز هم می تواند بگوید »پناه می برم 

به خدا از بستن دهان منتقدین؟«
قاضــی زاده همچنین در گفت وگــو با فارس 
خاطرنشــان کرده: »نباید رســانه ملی را به خاطر 
انتقادات و طرح مســائل تحت فشــار قرار داد و با 
اقداماتی نظیر قطع بودجه و امثال این موارد جلوی 

انتقاد را گرفت.«
علاوه بر این، برخی گزارش ها حاکی از آن است 
که در جلسه هیئت دولت، اعتراض شدیدی توسط 
محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه به سریال گاندو 
می شود که پس ازآن رئیس جمهور اعلام می کند که 
باید محدودیت های جدیدی در بودجه صداوسیما 
اعمال شود تا زمانی که دولت بتواند نظارت خود را 

بر این سازمان بیشتر نماید.
انتقاد و اعتراض شــدید محمدجواد ظریف به 
ســریال گاندو در حالی اســت که او قبلًا در پاسخ 
سؤالی درباره این مجموعه تلویزیونی گفته بود که این 
سریال را ندیده است و اساساً تلویزیون نگاه نمی کند.

همچنین تســنیم نیز در گزارشــی نوشت: 
»متأسفانه شــنیده ها حاکی از آن است که دولت 
به واسطه پخش سریال گاندو به دنبال اعمال فشار 
بر سازمان صداوسیماست و در این دولت به رئیس 
صداوسیما اعلام شده سریال ها باید ممیزی شوند 
و متن مجموعه های تلویزیونی بایستی پیش از هر 
اتفاق نمایشی در شورای نظارت صداوسیما و توسط 
نماینده دولت مورد تأیید قرار بگیرد، سپس بودجه 
آن پرداخت می شــود و همچنین خبری هم اعلام 
شــده که بودجه سه ماهه صداوسیما نیز قرار است 

پرداخت نشود.«
علاوه بر این موارد براساس نامه ای که در فضای 
مجازی منتشر شده، محسن حاجی میرزایی دبیر 
هیئــت دولت خطاب به محمدباقر نوبخت، معاون 
رئیس جمهــور و رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
کشــور در تاریخ 9۸/4/19 نوشــته است: »بنا به 
دستور رئیس جمهور در جلسه هیئت وزیران به تاریخ 
9۸/4/19 ســازمان برنامه و بودجه کشور اعتبارات 
سازمان صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران را پس 
از تأیید دو نماینده رئیس جمهور در شورای نظارت 

سازمان یاد شده تخصیص دهد.«
فشار بودجه ای بر صداوسیما 

بچه گانه است
حســینعلی حاجی دلیگانی عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با تسنیم در واکنش به این گروکشی سیاسی و فشار 
بودجه ای دولت علیه صداوسیما گفت: فشار بودجه ای 
بر صداوسیما بچه گانه است و مجلس این اجازه را 

به دولت نمی دهد.
وی با بیان اینکه تکلیف صداوســیما را قانون 
مشــخص کرده است و در سطح تصمیمات کلان 
کسی نمی تواند بر صداوسیما فشار وارد کند، گفت: 
این که دولتی ها بگویند »باید پیش از ساخت برنامه ها 
یا سریال ها فیلمنامه در شورای نظارت بر سازمان 

صداوسیما به تائید ما برسد« غیرقانونی است.
جواد افشار: ما را تحریم کنید

 صداوسیما نقشی ندارد
بر اســاس گزارشی که تســنیم منتشر کرد 
مراســم تقدیر از عوامل سریال تلویزیونی »گاندو« 
روز سه شــنبه این هفته در این خبرگزاری برگزار 
شد و جواد افشار کارگردان گاندو طی سخنانی در 
این مراسم درباره تحریم مالی صداوسیما گفت: اگر 
قرار اســت کسی تحریم شود ما هستیم نه افرادی 

که هیچ نقشی نداشتند. ما راضی به این نیستیم که 
خانواده بزرگ تلویزیون محدود شوند و این هم یکی 
از ترفندهای نفوذ است که می خواهند ما را مقابل 
دیگران قرار دهند. گرچه بارها صداوســیما تحریم 
شده و فکر نمی کنم این تحریم مؤثر باشد. حاضرم 
تا آخر عمرم تحریم شوم و در خانه بمانم اما دوستانم 

در صداوسیما تحریم نشوند.
گروگان گیری بودجه ای 

از سوی مدعیان آزادی خواهی!
فارغ از موج انتقادات مقامات دولتی و مدعیان 
آزادی به ســریال گاندو، ســؤال اساسی این است 
کــه چرا فرجامِ دولتِ تلگــرام و برجام که در آغاز 
می گفت »از بستن دهان منتقدان و رقیبان به خدا 
پناه می برم« »نقد موجب تقویت دولت اســت« و 
»باید تحمل ها را بالا ببریم« این گونه شــده که به 
»سوءاســتفاده از ابزارهای مالــی و گروگان گیری 

بودجه ای!« روی آورده است؟
22 خــرداد 9۳ بود کــه رئیس جمهور طی 
سخنانی در مراسم جشن انتظار و امید گفت: »دولت 
در برابر همه موافقــان، حامیان، منتقدان و حتی 
مخالفان ســر تکریم و تعظیم فرود می آورد. گرچه 
گروهی با زبان تکریم با دولت ســخن نگویند، اما 
پاسخ ما به آنها با ادب و احترام و کرامت خواهد بود 
و ما برای صلح، آشتی و برادری کنار جمع شده ایم.«

یا آنکه در مراسم سی و پنجمین سالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی بود که روحانی در بخشی از سخنان 
خود عنوان کرد: »همه یادمان باشــد، باید به فکر 
انتقاد باشیم. هیچ کس به فکر انتقام نباشد. همه ما 
باید نقد را بپذیریم یادمان باشد همه ما ممکن است 
 اشتباه کنیم.« حال آنکه انتقاد و انتقام شده دو لبه 
قیچی دولت در برابر یک سریال تلویزیونی محبوب!

هرچند برخورد پلیســی و امنیتی با منتقدان 
از سوی دولت روحانی مسبوق به سابقه بوده و در 
ادبیات شخص رئیس جمهور در مواجهه با منتقدان 
ظهور و بروز داشــته است اما گروکشی بودجه ای و 
تحریم مالی- آنهم تحریم یک ســازمان عریض و 
طویل با تشکیلات گسترده نرم افزاری و سخت افزاری 
برای ۳ ماه- واقعاًً نوبر است! باید از دولتی ها و مدعیان 
آزادی پرسید که با کدام استدلال و منطق و براساس 
کدام اقدام مســبوق به سابق، دولت به خود اجازه 
داده که بر روی یک سریال تلویزیونی محبوب تیغ 
کشیده و از برخورد سیاسی و تحریم مالی صداوسیما 

سخن بگوید؟

در انتخابات هیئت رئیسه شورای نگهبان، 
آیت  الله جنتی به عنــوان دبیر و کدخدایی 
به عنوان قائم مقام دبیر و سخنگوی شورای 

نگهبان انتخاب شدند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شورای نگهبان، 
انتخابــات هیئت رئیســه شــورای نگهبان صبح 
چهارشــنبه با حضور فقها و حقوقدانان این شورا 
برگزار شد. در جریان این انتخابات آیت الله احمد 
جنتی با رأی اکثریت اعضا برای یک ســال دیگر 

به عنوان دبیر شورای نگهبان ابقاء شد.
در این جلســه همچنین، انتخابات قائم مقام 
دبیر شورای نگهبان نیز برگزار و طی آن عباسعلی 
کدخدایی به مدت یک سال دیگر به عنوان قائم مقام 
دبیر از سوی اعضای شورای نگهبان انتخاب شد. 
کدخدایی همچنین با رأی اعضای شورای نگهبان 
برای دوره یک ســاله پیش رو، به عنوان سخنگو 

ابقا شد.
براســاس آئین نامه داخلی شورای نگهبان، 
انتخابات هیئت رئیسه این شورا هر ساله برگزار و 
طی آن هیئت رئیسه جدید برای فعالیت یک ساله 

انتخاب می شوند.
بر اساس این گزارش، آیت الله جنتی در جلسه 
این شــورا که با حضور و معارفــه اعضای جدید 
این نهاد برگزار شــد، طی سخنانی ضمن تبریک 
به مناسبت سالروز تأســیس شورای نگهبان، به 
انتخــاب ۳ فقیه و ۳ حقوقدان در دوره جدید این 
شورا  اشاره کرد و اظهار داشت: 2 تن از فقها یعنی 
حضرات آیات یزدی و آملی لاریجانی در این دوره 

ابقاء و حجت الاسلام والمسلمین اعرافی به عنوان 
فقیه و ۳ حقوقدان نیز به این شورا اضافه شدند که 
همگی این آقایان دارای سوابق حسنه و درخشان 
در خدمت به انقلاب و نظام اسلامی هستند که در 
همین زمینه باید از حُسن انتخاب رهبر انقلاب و 
از رئیس قوه قضائیه و نمایندگان مجلس تشکر و 

قدردانی کنم.
وی در ادامه به سوابق عملکرد اعضای جدید 
شورای نگهبان  اشــاره کرد و یادآور شد: حضرت 
حجت الاسلام والمســلمین آقای اعرافی در همه 
ادوار کاری خود چــه در دوره جامعه المصطفی 
و چه در زمان مدیریت حوزه علمیه قم به حُسن 
عمل و روحیه انقلابی مشهور هستند که امیدواریم 

در عمل به وظایفشان در شورا نیز موفق باشند.
آیت الله جنتی با  اشاره به سوابق ۳ حقوقدان 
جدید شورای نگهبان نیز گفت: دکتر صادقی مقدم 
از اســاتید به نام حقوق در دانشگاه و دکتر دهقان 
نیــز از آزادگان ســرافراز کشــور و دارای روحیه 
انقلابی هستند، همچنین دکتر طحان نظیف نیز از 
حقوقدانان جوان کشورند که سال ها در این شورا 
مشغول به فعالیت بوده اند که برای همگی این آقایان 
در مسئولیت جدید از خداوند منان آرزوی توفیق 

و سربلندی دارم.
خبر دیگر اینکه، دیروز ســی ونهمین سالروز 
تأسیس شورای نگهبان بود و این شورا به همین 
مناســبت بیانیه ای صادر کرد. در این بیانیه آمده 

است: یاران حضرت روح الله)ره( به دستور ایشان، 
شــکل جامع، امروزی و مترقــی ای از طراز اول 
مشــروطه را در قالب جدیدی به نام »شــورای 
نگهبــان« به هنگام تدوین ســاختار نظام نوپای 
جمهوری اســلامی ایران پی ریزی نمودند که در 
طول ســال های پس از انقلاب به مثابه »بنیانی 
مرصوص« همواره »عماد ملت« و »چشم بینای 
نظام« بوده است. شورای نگهبان میراث مرارت های 
رادمرد تاریخ معاصر، شیخ فضل الله نوری و تدبیر 
بی بدیل خمینی کبیر)ره( که امروزه روز به نقش 
ضامن اسلامیت و جمهوریت ایران درآمده، در حال 
حاضر ســتاره ای است فروزنده در آسمان تابناک 

انقلاب اسلامی ایران.
در بخش دیگری از بیانیه شورای نگهبان آمده 
است: در آستانه 2۶ تیرماه، سی و نهمین سالروز 
تأسیس شورای نگهبان، اعضای این شورا، منسوبین 
و مرتبطین آن، با گرامیداشــت یاد و خاطره فقها 
و حقوقدانان درگذشــته شورای نگهبان، به سان 
تمام این چهار دهه، همچنان حراست و مرزبانی 
از این یادگار ماندگار علمای مجاهد و امت مبارز و 
میراث گران بهای نابغه عصر و یگانه دهر، حضرت 
امــام خمینی)ره( را فرض و مَفخَر خود دانســته 
و در میثاقــی دگربار با راهبر حکیم و دوراندیش 
انقلاب حضرت آیت الله  العظمــی امام خامنه ای 
»مدظله العالی«، امید آن دارد که همگان و به ویژه 
صاحبانِ مصادر و ذی ربطان امور سیاست و دیانت، 
همواره قدردانِ پاسدار جمهوریت و اسلامیت نظام 

جمهوری اسلامی ایران باشند. ان شاء الله.

با رای اعضا

آیت الله جنتی در جایگاه دبیر
و كدخدایی به عنوان قائم مقام دبیر و سخنگوی شورای نگهبان ابقا شدند

گزارش خبری تحلیلی کیهان

انتقام دولت از گاندو با گروگان گیری بودجه صداوسیما

نمایندگان ملت در واکنش به اقدام چند 
نماینده در جمع آوری امضا برای تحت فشار 
قرار دادن قوه قضائیه و حمایت از مدعی دروغ 
بزرگ تقلب می گویند این افراد دیگر لیاقت و 

صلاحیت نمایندگی مجدد مجلس را ندارند.
ماجرا از یک برنامه اینترنتی به نام »رو در رو« 
شروع شــد. محمدرضا خاتمی که مهمان یکی از 
قسمت های آن برنامه بود در پاسخ به یکی از سؤالات 
مجری بار دیگر دروغ بزرگ فتنه گران سال ۸۸ را 
تکرار کرد و مدعی تقلب ۸میلیونی شد. سپس دادگاه 
از او خواســت مســتندات خود را برای این ادعای 
تکراری ارائه نماید. از جماعت فتنه گر ادعایی این 
گونه دور از انتظار نیست اما اینکه تعدادی از افرادی 
که به خانه ملت آمده اند و ســوگند یاد کرده اند که 
پاسدار قانون اساسی و حقوق ملت باشند برای فشار 
واردن کردن به قوه قضائیه و در حمایت از شورشیان 
علیه قانون اساسی به جمع کردن امضا بپردازند به 

هیچ روی قابل هضم نیست.
در همیــن رابطــه »محمدعلــی پورمختار« 
نماینــده مردم بهــار و کبودرآهنــگ در مجلس 
شــورای اسلامی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، 
با  اشاره به اقدام تعدادی از نمایندگان مجلس برای 
جمع آوری امضا با هدف فشار به قوه قضائیه جهت 
لغو مجازات محمدرضا خاتمی خاطرنشــان کرد: 
»آقای ]محمدرضا[خاتمی بعد از 1۰ سال ادعایی 
را درخصوص انتخابات ســال ۸۸ مطرح کرد و قوه 
قضائیه نیز از او خواست که با حضور در دادگاه اسناد 

خود را ارائه دهد. دادگاه در ســه نوبت به تفصیل 
سخنان خاتمی را شــنید و در نهایت دفاعیات را 
وارد ندانســت و او را محکوم کرد.«وی با یادآوری 
اردوکشــی های خیابانی جریان فتنه در سال ۸۸ 
مقابــل رأی مردم، افزود: »اقدامــات این روز های 
خاتمی و همفکران او در مقابل روند قانونی و صدور 
رأی، یادآور همان اتفاقات تلخ سال ۸۸ است که این 
افراد قصد داشتند با فشار و اردوکشی خیابانی، نظام 
را وادار به زیر پا گذاشتن حق و قانون و رأی مردم 
بکنند.«رئیس پیشین کمیسیون اصل نود مجلس 
با ابراز تأسف از اینگونه رفتار های ضدقانونی و ضد 
ملی، گفت: »عقبه این جریان در روز های اخیر در 
مجلس نیز فعال شده است و در صدد تکمیل حلقه 
فشار به نام نمایندگان مردم با جمع آوری امضا علیه 
حکم دادگاه صالحه است، البته تا جایی که من خبر 
دارم عقلای اصلاح طلب در مجلس با این کار مخالفت 
کرده اند.«عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس 
تأکید کرد: »شــورای نگهبان باید با دقت افرادی 
را که به دنبال لشکرکشــی سیاسی علیه قانون و 
نهاد های قانونی هستند، رصد کند، چرا که این اقدام 
ســند قطعی برای عدم پایبندی این افراد به قانون 
است و نشان می دهد چنین افرادی صلاحیت قرار 
گرفتن در معرض رأی مردم برای انتخابات آینده را 

نخواهند داشت.«
مشابه رفتار شرخرها

»ســید محمد جواد ابطحی« در گفت وگو با 
خبرگزاری تسنیم، گفت: »در همه نظام های حقوقی 

شأن دادگاه و قاضی و رأی دادگاه به گونه ای است که 
همه خود را ملزم به آن می دانند و تقاضای تجدیدنظر 
و یا نقد آراء حقوقی نیز کاملاً در بستر حقوقی انجام 

می شود نه در بستر عملیات روانی و رسانه ای.«
عضو فراکســیون نمایندگان ولایی مجلس با  
اشاره به اقدامات برخی از افراد و جریان های همسو 
بــا محمدرضا خاتمی بــرای لغو حکم محکومیت 
او گفت: »تحت فشــار قرار دادن دســتگاه قضایی 
با ابزار های سیاســی و رسانه ای یکی از قبیح ترین 
کار ها در همه نظام های سیاسی- حقوقی و مشابه 

رفتار شرخرهاست.«
وی ادامه داد: »در نظام های سیاسی- حقوقی 
پیشــرفته به هیچ وجه اجازه داده نمی شــود که 
جریان های سیاسی با فشار بخواهند رأی قاضی و 
دادگاه را تحت تأثیر قرار بدهند و با این گونه موارد 
به شدت برخورد می شود، چرا که حکم قاضی باید 

تمام کننده و فصل الخطاب باشد نه آغاز ماجرا.«
عضو فراکســیون نماینــدگان ولایی مجلس 
لشکرکشی سیاسی برای تأثیرگذاری بر یک فرآیند 
قضایی و حقوقی را مشابه رفتار های افراد خلافکار 
دانست و افزود: »این کار درست مثل این است که 
وقتــی قاضی حکم محکومیت علیه یک نفر صادر 
کرده است، او عده ای را اجیر کند تا با تهدید، پرونده 
را از مسیر قانونی خود خارج کنند که این کار عمیقاً 

مذموم است.«
دهن کجی به قانون

»حســین کنعانی مقدم« نیز با  اشاره به اقدام 

تعدادی از نمایندگان مجلس برای جمع آوری امضا 
با هدف فشــار به قوه قضائیــه جهت لغو مجازات 
محمدرضا خاتمی، گفت: »همه جریان های سیاسی 
برای حفظ انسجام جمهوری اسلامی باید تابع قانون 
باشیم و به حکمی که قوه قضائیه می دهد، احترام 

بگذاریم.«
وی ادامه داد: »اصل اصولی همه ما باید تبعیت از 
قانون باشد.  اصولگرا، معتدل، مستقل و یا هرجریان 
سیاسی دیگری باید به احکام صادره توسط مراجع 
قانونی حتی اگر به ضررشان باشد، احترام بگذارند 
و تابع قانون باشند؛ اگر غیراز این باشد، سنگ روی 

سنگ بند نخواهد شد.«
این فعال سیاسی بیان کرد: »نمایندگان مجلس 
باید بیش از سایر اقشار، قانون را رعایت کنند و به 
آرای محاکم قضایی احترام بگذارند؛ چرا که آنها خود 
در مقام قانونگذاری هستند و قوانین قضایی حاکم 
بر محاکم قضایی، از سوی آنها تصویب شده است.«

 کنعانی مقدم خاطرنشــان کرد: »اینکه یک 
نماینده مجلس یا یکی از روسای قوا بخواهد قانون 
را قبول نکند، مصداق همان صحبتی است که امام 
راحل فرمودند که »غلط می کنند که قانون را قبول 
ندارند«. اگر دوستان نقدی به قوای دیگر دارند باید 

آن را در چارچوب قانون پیگیری کنند.«
وی تصریح کرد: »دهن کجی به قانون و آرای 
محاکم قضایی نقض سوگندی است که نمایندگان 
مجلس ادا کرده اند و کســی که ســوگند خود در 
مجلس را فراموش کند از نمایندگی خارج می شود.«

نمایندگان مجلس:

امضاكنندگان نامه حمایت از »دروغ تقلب« صلاحیت نمایندگی مجدد مجلس را ندارند

دانشگاه های  دانشــجویان  از  جمعی 
تهران روز گذشــته در حمایت از شــیخ 
نیجریه  سفارت  ساختمان  مقابل  زکزاکی 

در تهران تجمع کردند.
تجمــع کننــدگان با در دســت داشــتن 
پلاکاردهایــی که روی آن شــعارهایی به زبان 
انگلیسی نوشته شده بود اعتراض خود را به اقدام 
دولت و حاکمان نیجریه در قبال رهبر شیعیان 

این کشور نشان دادند.
جمعی از دانشجویان نیز تصاویری از شیخ 
زکزاکی را در دســت داشتند و این تصاویر را به 

سمت سفارت نیجریه گرفته  بودند.
همچنیــن تجمــع کنندگان با ســر دادن 
شــعارهایی از مســئولان ســازمان بین الملل 
خواســتند در قبال ظلم صورت گرفته به شیخ 
زکزاکی ســکوت نکنند.دانشــجویان و مردم با 
سر دادن شعارهایی نســبت به انفعال دستگاه 
دیپلماسی کشورمان در قبال این ماجرا هم انتقاد 
کردند. به گزارش فارس بسیاری از تشکل های 
دانشجویی طی روزهای گذشته با انتشار فرخوانی 
از دانشجویان و مردم برای حضور در این تجمع 

دعوت کرده بودند.

تجمع دانشجویان و مردم مقابل سفارت نیجریه در حمایت از »شیخ زكزاكی«

درمکتب امام

ما سر سازش با کفر نداریم
خداوندا، تو مى دانى كه ما سر سازش با كفر را نداريم خداوندا، تو مى دانى كه 

اســتكبار و آمريكاى جهانخوار گل هاى باغ رسالت تو را پرپر نمودند. خداوندا، در 

جهان ظلم و ستم و بيداد، همه تكيه گاه ما تويى، و ما تنهاى تنهاييم و غير از تو 

كسى را نمى شناســيم و غير از تو نخواســته ايم كه كسى را بشناسيم. ما را يارى كن، 

كه تو بهترين يارى كنندگانى. خداوندا، تلخى اين روزها را به شــيرينى فرج حضرت 

بقيه الله)عج( و رسيدن به خودت جبران فرما.
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:

رئیس نهاد رهبری در دانشگاه ها گفت: اینکه 
فردی به دلیل اظهارنظر در یک موضوع بعد از طرح 
این دیدگاه ها در محضر رهبری مورد فشار قرار بگیرد 

اصلا پذیرفته نیست.
ماه رمضان امسال در دیدار سالانه اساتید دانشگاه ها با 
مقام معظم رهبری، سهیلا صادقی فسایی، استاد باسابقه 
دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران یکی از سخنرانان 
بود. سخنان او نزد رهبری با واکنش های فراوانی از سوی 
برخی مسئولان دانشگاهی روبه رو شد. هرچند که انتقادات 
و طرح مسائل روز جامعه، محتوای اصلی تمام سخنرانی های 
دیدار با رهبری است، اما سخنان این استاد دانشگاه گویا 
به مــذاق برخی ها خوش نیامــد و همان طور که خود او 
حین ســخنرانی اش در دیدار بــا رهبر انقلاب پیش بینی 
کرده بود، وی بعد از دیدار تحت فشــار های پیدا و پنهان 
متعددی قرار گرفت. رئیس نهاد رهبری در دانشگاه ها در 
واکنش به محدودیت های ایجاد شده برای استاد دانشگاه 
تهران به خبرگزاری دانشجو گفت: جلساتی که در محضر 
رهبر معظم انقلاب برگزار می شــود یکی از جلسات ویژه 
حوزه آموزش عالی کشور است که دغدغه های اساتید در 
فضای آزاد و سطح عالی اتفاقی است که آموزش عالی از 
آن به عنوان نقطه عطف از آن یاد می کند که هر ساله در 

فضای دانشگاهی جریان ساز است.
حجت الاسلام مصطفی رســتمی افزود: این جلسه 
نمونه هایی از آزاداندیشــی است که دانشجویان و اساتید 
پیشــنهادات و دغدغه های خودشان را نسبت به بسیاری 
از اقدامات و سیاســت هایی که در بدنه عمومی کشور و 
در بدنه حاکمیتی در حوزه هایی که به نوعی منتسب به 
دستگاه های رهبری است ارائه می دهند و انتقادات را مطرح 
می کننــد و این جلوه زیبا، نظام گفت وگوی با رهبری در 

جامعه می باشد.
رستمی ادامه داد: اینکه فردی یا شخصیتی به دلیل 
اظهارنظــر در یــک موضوع بعد از طرح ایــن دیدگاه ها 
در محضر رهبری بنا باشــد مورد فشــار قرار بگیرد اصلا 

پذیرفته نیست.
وی گفت: گزارش هایی که ما در مورد خانم ســهیلا 
صادقی دریافت کردیــم چنین اتفاقی رخ داده و حداقل 
آنچه مسلم است یک جریان رسانه ای به شکل غیراخلاقی 
به دنبال تخریب چهره علمی این اســتاد است و اتفاقات 
دیگری که در پیگیری ها رخ داد شائبه و به نوعی فشار به 

این عضو هیئت علمی دانشگاه تهران را ایجاد کرده است.
رئیس نهاد رهبری در دانشــگاه ها افزود: بعد از اینکه 
این موضوع به اطلاع نهاد رسید پیگیری ها را آغاز کردیم. با 
مسئولین وزارت علوم گفت وگو هایی داشتیم توضیحات آنها 
را دریافت کردیم و هم با مسئولان دانشگاه تهران و اساتید 
این دانشگاه و این استاد دانشگاه که جمع بندی موضوعات 
به مراجع ذی ربط خواهد رسید و امیدواریم که دانشگاه ها 
آنگونه که انتظار می رود عالی ترین فضای طرح دیدگاه های 
مختلف برای ارائه بهترین نظرات برای پیشرفت کشور باشد.

از ادعای »نیلی« تا تکذیب »صادقی«
در همین حال رئیس دانشگاه تهران در پاسخ به علت 
مشکلات ایجاد شده در دانشگاه تهران برای سهیلا صادقی، 
استاد دانشکده علوم اجتماعی گفت: هیچ گونه مشکلی برای 
وی در دانشگاه ایجاد نشده و من که رئیس دانشگاه هستم 
اعلام می کنم که هیچ گونه محدودیتی برای وی ایجاد نشده 
اســت. محمود نیلی احمدآبادی افزود: فقط وزارت علوم 
از وی درخصوص ادعای هایی که از تقلب علمی  داشــته 
خواسته مستنداتش را ارائه دهد و این ربطی به دانشگاه 
ندارد. وزارت علوم می خواهد این موضوع را بررســی کند 
که اگر دانشگاه خلافی انجام داده باشد، برخورد کند؛ اما از 

جانب دانشگاه هیچ اقدامی صورت نگرفته است.
اما ســهیلا صادقی، اســتاد علوم اجتماعی دانشگاه 
تهران در واکنش به این اظهارات رئیس دانشــگاه تهران 
گفت: »نیلی احمدآبادی بیان کرده اســت، وزارت علوم 
درخصوص ادعا های مطرح شده درباره تقلب های علمی، 
درخواست ارائه مســتندات کرده است؛ درحالی که تنها 
خواسته ای که در نامه وزارت علوم به اینجانب مطرح نشده، 
همین موضوع است. به نظر می رسد رئیس دانشگاه تهران 
با طرح این مسئله خلاف واقع، قصد داشته اذهان عمومی 
را از توجه به  اشکالات اساسی و مهم مطرح شده از سوی 
بنده که عمدتا به  اشکالات مدیریتی در این دانشگاه مربوط 
می شود، منحرف کند. رئیس دانشگاه تهران عنوان کرد که 
هیچگونه مشکل و محدودیتی علیه بنده ایجاد نشده است؛ 
درحالی که درس مقطع دکتری که ســال های متمادی 
اســت از سوی بنده ارائه می شود با تغییری در عنوان، به 
عضو جدیدالورودی واگذار شده است که حدود یک سال از 
انتقال او به گروه می گذرد. به این ترتیب از تدریس اینجانب 
در مقطع دکتری در نیمسال آینده تحصیلی ممانعت به 

عمل آمده است.«

حجت الاسلام رستمی:

ایجاد محدودیت برای اظهارنظر یک فرد
در محضر رهبری پذیرفته نیست


